
 

 

 

Medlem af Folketinget Mona Juul (KF) har den 19. november 2020 stillet følgende 

spørgsmål nr. S 396 til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares. 

 

Spørgsmål S 396: 

”Mener ministeren, at apotekernes nuværende økonomimodel skaber incitament til 

øget effektivisering og til investering i ny teknologi i sektoren?” 

 

Svar: 

I 2015 vedtog Folketinget en ændring af apotekerloven med henblik på at moderni-

sere apotekersektoren. Med moderniseringen af sektoren i 2015 blev der f.eks. etab-

leret onlinebevillinger, og det blev blandt andet muligt for den enkelte apoteker at 

drive flere apoteksfilialer.  

 

Det er i apotekerloven fastsat, at der indgås 2-årige aftaler om apotekernes samlede 

bruttoavance mellem sundhedsministeren og apotekernes organisation. Disse aftaler 

kaldes bruttoavanceaftaler. Bruttoavanceaftalerne indeholder også regulering af en 

række andre forhold samt faglige initiativer. 

 

Jeg mener helt overordnet, at vi i Danmark i dag har en apotekersektor, der på 

mange måder er velfungerende. Apotekerne udfylder en rolle, hvor de blandt andet 

er med til at sikre korrekt anvendelse af lægemidler ved at rådgive borgerne om 

netop dette. Det er noget, der både kan være til gavn for borgeren og det øvrige 

sundhedsvæsen. 

 

Jeg er dog også opmærksom på, at der er nogle uhensigtsmæssigheder i den nuvæ-

rende økonomiske styring af apotekersektoren, der kan give anledning til nogle min-

dre hensigtsmæssige incitamenter. Derfor er det i den seneste bruttoavanceaftale 

også aftalt, at der skal udarbejdes en fælles analyse som kan danne baggrund for en 

ændring af sektorens økonomiske regulering.  

 

Det er blandt andet hensigten, at der med en ændring af den økonomiske styring af 

sektoren findes en model, der er holdbar på sigt. Set i lyset af dette og den løbende 

teknologiske udvikling generelt, er det selvfølgelig relevant at overveje, om der i til-

strækkelig grad eksisterer incitamenter i sektoren til øget effektivisering og investe-

ring i ny teknologi. Dette vil jeg tage med i mine overvejelser i forbindelse med arbej-

det med ændringen af den økonomiske styring. Jeg vil dog samtidig gerne fremhæve, 

at det er særligt vigtigt for mig, at sikre tilgængeligheden af lægemidler i hele landet, 

og at borgerne har mulighed for at modtage uvildig rådgivning om korrekt anven-

delse af lægemidler. Derfor mener jeg også, at der skal være incitamenter der bidra-

ger til at sikre fokus på denne kerneopgave.  

 

 

 

Folketingets Lovsekretariat 

Holbergsgade 6 

DK-1057 København K 

 

T +45 7226 9000 

F +45 7226 9001 

M sum@sum.dk  

W sum.dk  

 

 

Dato: 29-11-2020 

Enhed: MEDINT 

Sagsbeh.: DEPANKH 

Sagsnr.: 2016980 

Dok. nr.: 1484842 

 

 2020-21

S 396 endeligt svar  
Offentligt

Sundheds- og Ældreudvalget 2020-21
SUU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 349 

Offentligt

mailto:sum@sum.dk
http://sum.dk/


 

Side 2 

 

Med venlig hilsen 
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